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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Csák János, kultúráért és innovációért felelős 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Putyin és barátai fontosabbak, mint a magyar 
családok? A kormány inkább elveszi a bölcsődei támogatást, minthogy megfeleljen az uniós 
normáknak?!" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

Hétvégén világossá vált, hogy Orbán Viktornak fontosabb a keleti diktátorok körbeugrálása, mint
az, hogy a magyar családok érdekében mindent megtegyen azért, hogy Magyarország hozzájusson
az - egyébként a kormány antidemokratikus intézkedései miatt visszatartott - uniós forrásokhoz.

 

Az  emberek  már  a  saját  bőrükön  érezhetik,  hogy  Orbán  Viktornak  fontosabb  Putyin  és  baráti
körének kiszolgálása,  mint  a  magyar  családok támogatása:  idén ősztől  már nem lesz bölcsődei
támogatás sem. Azzal együtt,  hogy nem tudjuk elégszer elmondani:  2010 óta egy forinttal  nem
emelték a családi pótlék, a GYES, a GYET, az anyasági támogatás, a babakötvény összegét.

 

Ahogyan az a sajtóban is megjelent: 2019. július 31-től nyílt meg a pályázat (GINOP-5.3.11-18 -
00001 - Kisgyermeket nevelők munkaerőpiaci visszatérésének támogatása), amelynek keretében a
kisgyermekes családok kiadásai akár 40 ezer forinttal is csökkenthetők voltak, ha férőhelyhiány
miatt magánbölcsődébe kényszerültek adni kisgyermeküket. A támogatás csak akkor járt, ha a szülő
visszahelyezkedik a munkaerőpiacra, de állami bölcsődébe nem tudja beíratni a gyermekét. Voltak
olyan  kistelepülések  - szám  szerint  2767  és  13  fővárosi  kerület  -,  ahol  automatikusan  járt  a
támogatás, hiszen bizonyosan nem volt elég bölcsődei férőhely a térségben.



 

Eddig az volt a jellemző, hogy amikor közeledett az előre kijelölt határidő, akkor azt időről időre
meghosszabbították. 2023-ban azonban ez nem így történt, pedig idén is sok gyermek marad ki az
állami ellátásból férőhely hiány miatt, akiket szüleik kénytelen magánbölcsődébe íratni, ez pedig
nagyobb anyagi terhet róhat a családokra, különösen idén, ebben az inflációs helyzetben.

 

Mert azt se felejtsük el, hogy az állami bölcsődék sincsenek ingyen. Ez a kormány vezette be a
bölcsődei gondozási díjat, amivel az elmúlt években feltehetően sok tízezer forintot vettek ki az
egyes  családok  zsebéből.  (Ezt  korábban  már  megkérdeztük  a  K/3301.  számon  benyújtott
kérdésünkben, csak „természetesen” arra sem adtak érdemi választ.)

 

A 2019. februárban meghirdetett Családvédelmi Akcióterv azt tűzte célul, hogy 2022-ig 70 ezerre
emelkedjen a bölcsődei férőhelyek száma. Ebből 55 ezerig sikerült eljutni. Az is tudható a KSH
népességadataiból, hogy 2022. január 1-jén az 1-3 éves gyermekek száma 280 195 volt, mindössze
18,1 százalékuk járt ebben az évben bölcsődébe. Hiába több a férőhely, mint a beíratott gyermekek
száma, ha jelentősek a területi egyenlőtlenségek: 2020/2021-es nevelési évben férőhely hiányában
elutasított gyermekek száma (halmozott gyerekszám) 2875 volt, míg a működő férőhelyek száma
országosan 5705-tel meghaladta a beiratkozott gyermekekét.

 

Eddig tehát kaphattak támogatást a szülők, ha az államinál drágább bölcsődében jutott csak hely a
gyermekének, most már nem. Most már erre sincs pénz, mert az Orbán-kormány nem hajlandó
megegyezni az Európai Bizottsággal.

Jelenleg mintegy 30 milliárd euró uniós pénzhez, több mint tízezer milliárd forinthoz nem férhet
hozzá  a  magyar  költségvetés  csak  azért,  mert  Orbán  Viktor  nem hajlandó  változtatni  az  általa
kiépített korrupt és antidemokratikus rendszeren. Inkább a szakadékba kormányozza az országot, de
a hatalmát biztosító autoriter szabályokon nem változtat.

Magyarország kormányának mindent el kellene követnie azért, hogy az ország hozzájuthasson az
EU-s támogatásokhoz, ezért az MSZP azt követeli, hogy a kormány szeptember 30-ig állapodjon
meg  az  Európai  Bizottsággal!  Csak  így  lehet  megmenteni  a  jövő  évi  költségvetést,  amelynek
bevételei az uniós források nélkül egyáltalán nem biztosítottak!

Az  Európai  Bizottság  elvárásai  a  magyar  kormány  felé  a  legtöbb  esetben  a  jogállamiság
helyreállítását és a korrupció visszaszorítását célozzák. Nem kérnek lehetetlent, csak vissza kellene
állítani a demokratikus intézményeket.

 

Mindezek miatt kérdezem:
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• Miért nem egyeznek meg az Európai Bizottsággal?
• Önöknek fontosabb a korrupt gazdasági, politikai környezet és antidemokratikus 

rendszerük fenntartása, mint a magyar családok támogatása?
• Miért nem tesznek meg mindent azért, hogy a magyar emberek jobban élhessenek, a 

magyar családok több támogatáshoz jussanak?
 

Várom válaszát!

3 


